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a r m a n m e l i . i r  
     سخنگوی شورای نگهبان:

ابتکار قانونگذاری 
دست ما نیست

  مصوبه »ساماندهی صنعت 
خودرو« را دریافت نکردیم 

گفت وگــو
علی اکبر فرازی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 لااقل با »توافق موقت«
 بن بست برجام را باز كنید

   عبارت آمریکا قصد بازگشت به برجام را ندارد، دروغ است

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان 
با اشاره به تایید طرح حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت گفت: قانون اساسی 
نگاه ویژه ای به خانواده دارد و امیدواریم 
قوانینی از این دست ما را به مقصود قانون 
اساسی نزدیک کند. هادی طحان نظیف 
با اشاره به طرح ها و لایحه هایی که در 
شورای نگهبان بررسی شده است گفت: 
لایحه »نحوه کمک های اشخاص حقیقی 
و حقوقی به سازمان امور فنی و حرفه ای« 
خلاف شرع و قانون شناخته نشد و در 
جلسه شورای نگهبان تایید شد. همچنین 
طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
همان طور که می دانید مورد تایید شورای 
نگهبان قرار گرفت واقعیت این است که 
قانون اساسی نگاه ویژه ای به خانواده دارد 
و امیدواریم قوانینی از این دست ما را به 
مقصود قانون اساسی نزدیک کند. وی 
درباره طرح »تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار« گفت: ما سه دسته اشکال و 
ابهام را راجع به این مصوبه داشتیم: یک 
دسته از ایرادات مربوط به اختیاراتی بود 
که به هیأت مقررات زدایی داده شد که 
بخشی از آن خلاف نظر شورای نگهبان بود، 
دسته دوم ایرادات، راجع به تکالیفی بود که 
به وزارت دادگستری داده شده بود و دسته 
آخر ایرادات نیز راجع به برداشتن معافیت 
آزمون قضات و نمایندگان بود. ما بعد از 
اصلاح این موارد نظرمان را اعلام خواهیم 
کرد.سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به 
اساسنامه »کمیته ملی المپیک« گفت: 
امیدواریم ورزشکارانمان روز به روز پرچم 
کشور ما را در میادین ورزشی بالا ببرند. این 
اساسنامه چندباری در رفت وآمد بین دولت 
و شورای نگهبان بود که در نهایت تایید شد. 
یک تذکر ما درباره این مصوبه مربوط به 
رسم الخط فارسی بود. در قانون اساسی هم 
تایید بر زبان و خط فارسی صورت گرفته 
یعنی اگر واژه ای معادل فارسی هم نداشت 
حداقل باید با رسم الخط فارسی در قوانین 

به نگارش درآید.
 تعامل شورای نگهبان و مجلس

طحان نظـــیف در پــــاسخ به سوالی 
در ارتباط با ضعف نگارش قوانین در 
مجلس گفت: ما بارها گفتیم اگر ظرفیت 
مشورتی و پژوهشی داشته باشیم در اختار 
دستگاه ها قرار می دهیم. البته بضاعت ما 
محدود است و به سهم خودمان در مجلس 
حاضر می شویم و ایراد را در کمیسیون های 
تخصصی تبیین و تشریح می کنند البته 
دستگاه ها هم باید به رویه های شورای 
نگهبان توجه کنند زیرا شورای نگهبان 
بیــش از ۴۰ سال است که انجام وظیفه 
می کند و رویه هایش روشن و مشخص 
است و انتظار داریم مرکز پژوهش های 
مجلس این موارد را یادآوری کند. وی 
درباره تعامل شورای نگهبان و مجلس 
شورای اسلامــی در موضوعات مربوط به 
معیشــــت مردم گفت: وظایف شورای 
نگهبــــان در قانون اساسی کاملا مشخص 
است و ابتکار قانونگذاری دست ما نیست 
و موضوع از مجلس و دولت آغاز می شود 
و نقطه شروع ما نیستیم. ما تنها نهادی 
هستیم که نسبت به اظهارنظرمان زمان 
داریم یعنی ما نـــمی توانیم مصوبه ای را نزد 
خود نگه داریم و آن چه زمانبر است تصویب 
قوانین در مجلس است. ما نمی توانیم 
موضوعــی را در اولویت قرار دهیم و تنها 
نقش ما اظهار نظر است. سخنگوی شورای 
نگهبان درباره طرح حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت و انتقادات مربوط به آن 
گفت: این طـــرح چندباری در تردد بین 
مجلس و شورای نگهبان بود. ما در مراحل 
ابتدایی ایرادات مفصلی نسبت به این طرح 
داشتیم و در فرایند یک ساله رفت و آمد به 
مرور اشکالات شورای نگهبان برطرف شد. 
یکی از طرح هایی که جلسات کارشناسی 
متعددی در شورای نگهبان داشت همین 
طرح بود و بیش از ۱۰ جلسه شخص خودم 

با موافقان و مخالفان این طرح داشتم.
  مصوبه ساماندهی دریافت نکردیم

طحـــان نظیـف در ارتبـــاط با مصوبه 
»ساماندهی صنعت خودرو« گفت: مـا هنوز 
مصوبه ای را دریـافت نکردیم، دغدغه های 
مجلـــس برای ما هم محترم اســـت و ما 
معتقدیم این صنعت باید سازماندهی شود 
ما درمورد واردات خودرو بحث کارشناسی 
نداشتیـــم و وارد مـــوضوعات کارشناسی 
نمی شویم، شان مـــا این است که مغایرت 
از نظر شرع و قانون را بررسی کنـیم و دنبال 
مانع تراشی نیستیم. ما اساسا اشکالی راجع 
به ایـن مصوبه نداشتیم و تنها چنـــد ابهام 
وجود داشـت. ما به دنبـــال حل این مسأله 
هستیم و باید مصوبه را دریافت کنیم تا 
دقیق تر بررسی کنیم.وی درباره اخذ نظرات 
کارشناسی در طرح جوانی جمعیت گفت: 
شان اول این کار با مجلس است اما نهادی را 
به خاطر نمی آورم که درخواست ملاقات داده 
باشد اما ما درخواست را رد کــرده باشیم اما 

شان اول این کار با مجلس است.

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
برخی شنیده ها در روزهای اخیر 
حاکی از آن است که توافق موقتی 
بین ایران و طرف های برجام در آینده 
نزدیک رخ خواهد داد تا طبق آن 
پول های بلوکه شده ایران در سایر کشورها آزاد و در 
مقابل ایران نیز به مقداری از تعهدات خود در برنامه 
هسته ای عمل کند. توافقی موقت که با هدف هموار 
شدن مسیر مذاکرات احیای برجام صورت می گیرد 
و مشخصا می تواند گره ای از چالش های پیش رو باز 
کند. توافقی که در کنار آن در روزهای اخیر شاهد 
رفت و آمدهای دیپلماتیک فراوان هستیم که یکی از 
بازیگران اصلی آن امارات است. از دیدار انور قرقاش با 
انریکه مورا تا سفر مشاور امنیت ملی امارات به ایران که 
به نظر می رسد در کنار برجام، جنبه منطقه ای اختلافات 
سایر کشورها با ایران نیز در دستور کار بررسی قرار 
گرفته است. در راستای بررسی این تحولات پیرامون 
برجام، »آرمان ملی« گفت و گویی با علی اکبر فرازی، 
سفیر پیشین ایران در رومانی داشته است که در ادامه 

می خوانید.
 توافق موقت در مسیر احیای برجام در 

خصوص برخی مسائل می تواند راهگشا باشد؟
فرصت ها به سرعت در گذر هستند و امیدوار هستم 
این بار که فضا برای احیای مذاکرات برجام فراهم 
شده است، به بهترین شکل از آن استفاده کنیم. امروز 
مشخصا برای شکستن بن بست ایجاد شده در مذاکرات 
احیای برجام، توافق موقت می تواند خوب و مفید باشد. 
امروز مهم این است که از مذاکرات و روند احیای برجام 
گره گشایی شود و از بن بست خارج شویم. توافق موقت 
اگر به گونه ای صورت گیرد که اعتماد را در میان طرفین 
تقویت می کند، باید در دستور کار قرار گیرد و طبق آن 
پیش رفت. اگر توافق موقت ذره ای می تواند در این عرصه 
موثر باشد باید با جدیت پیگیری شود. توافق موقت یک 
اقدام مثبت است که می تواند مسیر دیپلماتیک را برای 
تعامل در سایر عرصه ها نیز هموار کند. توافق موقت 
یک رویه دیپلماتیک است که در گذشته نیز منتج به 
نتایج مثبتی شده است و در گفت و گوهای دوجانبه و 
چندجانبه بارها شاهد بوده ایم که کشورها از این روش 
استفاده کرده اند. آمریکا و ویتنام پس از جنگ از همین 
توافق موقت استفاده کردند و توانستند به آتش بس 
دائمی دست پیدا کنند. این یک تعامل حقوقی می تواند 
باشد و می توان طبق آن گام هایی برداشت. توافق موقت 
می تواند منجر به این شود که ایران اندکی بیشتر به 
آمریکا اعتماد کند و به سمت تعهدات هسته ای خود رود. 
توافق موقت از سوی دیگر می تواند منجر به ایجاد یک 
مسیری شود که هزینه کمتری به کنش های ما تحمیل 
می کند. اقدامات کلی و فراگیر در صورتی که بدعهدی 
صورت گیرد مشخصا هزینه های بیشتری به دنبال دارد.
  این صحبت که عنوان می شود آمریکا قصد 
بازگشت به برجام را ندارد، به حقیقت نزدیک 

است؟
اینکه عنوان می شود آمریکا قصد بازگشت به برجام را 
ندارد صحت ندارد و یک بهانه گیری از سوی یک تفکر 
خاص است. این یک بهانه جویی است و در بیان آن باید 
انصاف را رعایت کرد. آمریکا در گذشته نقض تعهد کرده 
است و قوانین را زیر پا گذاشته و این را همه ما قبول 
داریم اما باید توجه داشت که امروز شرایط متفاوت 
است. نیت خوانی در خصوص اینکه می گویند آمریکا 
نمی خواهد به برجام بازگردد، باید مشخص شود از کجا 
نشات می گیرد. نمی توان به این شکل پیش بینی بی 
پایه و اساس کرد. هیچ بینه ای در این خصوص وجود 
ندارد و نباید بدبینی در این خصوص را اشاعه داد. باید 
واقع بین بود و براساس واقعیت ها عمل کرد. امروز همه 
طرف های برجام، تمایل دارند تا این توافق احیا شود. 
این یک واقعیت است و امروز این مبحث مطرح نیست 
که چه کسی از احیای برجام بیشتر سود می کند بلکه 
مهم این است که برجام می تواند یک بازی برد برد برای 
تمام کشورهای منطقه و جهان باشد. اینکه به دنبال 
این باشیم که از آمریکا تضمین بگیریم، یک اقدام 
خوب است اما نباید به این بهانه در مسیر احیای برجام 
کارشکنی کنیم و یا پیش بینی بدون دلیل داشته باشیم.
واکنش های  و  درخواست ها  به  توجه  با   
کشورهای عربی همچون امارات، چند درصد 

احتمال دارد تا برجام احیا شود؟
در ابتدا باید توجه داشت تحرکات دیپلماتیک امارات 
نشانه ها و پالس های مثبتی است که نشان می دهد 
اجماع در راستای احیای برجام در منطقه و جهان وجود 
دارد اما از سوی دیگر شاهد هستیم که امارات یکی 
به نعل می زند و یکی به میخ و درست است که عنوان 
می کند قصد ترمیم روابط با ایران دارد اما روابط خود را با 
اسرائیل نیز افزایش داده است. در این میان اینکه برجام 
احیا شود یا خیر نیز با اما و اگرهای خاص خود همراه 
است. نکته حائز اهمیت این است که در ابتدا باید برجام 
در زمان مفید خود احیا شود و آن قدر این مسیر طولانی 
نشود که دیگر احیای برجام فایده ای نداشته باشد. این 
توافق سیاسی یک تاریخ انقضایی دارد که پس از آن 
مشخصا نمی تواند به نفع هیچ یک از طرفین باشد. امروز 
مشکلات معیشتی و اقتصادی ما زیاد شده است و این 
چالش ها بر کسی پوشیده نیست. در چنین شرایطی ما 
در حال از دست دادن فرصت هایی در عرصه سیاست 
خارجی و بین الملل هستیم که مشخصا برخی از آنها در 
آینده دیگر به وجود نمی آید و برای کشور از دست دادن 
این فرصت ها تبعاتی خواهد داشت. بنابراین زمان نیز در 
کنار اصل توافق مهم است. ایران نباید از روی نیازمندی 
بلکه برمبنای مصلحت و عقلانیت بهتر است زودتر در 
مسیر احیای برجام قرار گیرد زیرا در آینده نیز ممکن 

است همین فرصت امروز دیگر فراهم نشود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: هشت روز تا 
آغاز مذاکرات احیای برجام در وین فرصت باقی 
است و در این مدت مقامات مختلف کشورهای 
عضو برجام و حتی مسئولان فرا برجامی همچون 
خارجی  سیاست  دستگاه  کننده  هماهنگ 
اتحادیه اروپا و مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی درصدد بوده اند تا به عناوینی شرایط را 
برای مذاکرات پیش رو و رسیدن به تواقفی در 
کوتاه مدت مهیا کنند. هر چند که برخی تحرکات 
غربی ها این نیت و قصد ها را با ابهام روبه رو ساخته 
است. در این میان خبر می رسد که آمریکایی ها 
قصد توافقی موقت دارند تا بر اساس این توافق در 
کوتاه مدت سایر مسائل را بر پایه این توافق بررسی 
و حل کنند. پیشنهادی که هنوز از سوی سایر 
طرف ها به ویژه ایران مورد بررسی قرار نگرفته و 
هنوز معلوم نیست که ایران چه واکنشی خواهد 
داشت. آنچه مسلم است ایران به دنبال توافقی 
است که بتواند منافع و مطالباتتش را تامین  و 
تحریم ها را حداقل تحریم های موثر بردارد. حال 
اینکه سایر طرف ها چگونه در این راستا عمل 
خواهند کرد باید به انتظار مذاکرات نشست و 
دید که آنها چه رویکردی در خصوص مذاکرات 

و توافق دارند. 
 چالش های پیش از مذاکرات

توافق برجام روزهای حساس و پر اتفاقی را 
پشت سر می گذارد چنانکه هر روز شاهد برخی 
اظهار نظرها و رویکردها از سوی هریک از طرفین 
توافق هستیم. ایران که بر مبنای حصول توافق و 
در پی آن برداشته شدن تحریم ها در مذاکرات 
8 آذر وین حاضر خواهد شد و تروئیکای اروپا  و 
آمریکا نیز بر مبنای آنچه حفظ برجام و  و منافع 
حاصل از این توافق خوانده می شود و همچنین 
بازگشت آمریکا به توافق در مذاکرات حضور 
خواهند یافت. این در حالی است که طی روزها و 
شاید هفته های گذشته برخی رخدادها از جمله 
تحریم های چند باره برخی افراد و نهادهای ایرانی 

از سوی وزارت خزانه داری آمریکا باعث واکنش 
مقامات کشورمان شده و به نظر می رسد که در 
روزهای آتی تا رسیدن به موعد مذاکره همچنان 
شاهد اینگونه تحرکات خواهیم بود. از طرفی بحث 
نشست پیش روی شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیز دیگر رخدادی است که بر روی 
مذاکرات پیش رو تاثیر مستقیم  خواهد گذاشت. 
چنانکه برخی کشورهای اروپایی از جمله فرانسه 
و انگلیس در آستانه مذاکرات امیدواری هایی 
برای صدور قطعنامه علیه ایران یا برخورد آژانس 
با ایران ابراز کرده اند. با این حال طرف ایرانی 
همچنان واکنشی به این ادعاها و رویکردها نشان 
نداده است اما آنچه مسلم است اگر در نشست 
شورای حکام قطعنامه یا حتی بیانیه ای علیه 
کشورمان صادر شود؛ ایران نیز بیکار نخواهد 
نشست و واکنش در خور نشان خواهد داد. اما این 
تمام ماجرا نیست و تروئیکای اروپا و آمریکایی ها 
به خوبی می دانند که برای احیای برجام باید 
از هرگونه فعالیت و رویکرد تنش زا خودداری 
کنند تا مذاکرات 8 آذر پیش از آغاز دستخوش 
برخی تحولات نشود. هر چند که در همین راستا 
کشورهای طرف برجام مذاکرات و دیدارهای 
خود را با سایر طرفین دارند و مواضع خود را 
منتقل می کنند. نشست 3 جانبه مجازی اخیر 
معاونین وزرای امور خارجه ایران، روسیه و چین 
را در راستای همین نوع رویکرد می توان برشمرد. 
اخیرا نیز رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران در سفرهایی به اروپا و تماس هایی با روسیه و 
چین گفت و گو های دوجانبه ای را پیرامون برجام 
و احیای آن داشته است. چنانکه وی در توئیتی 
آورده است:» تماس بسیار سازنده ای با ریابکوف، 
معاون وزیر خارجه روسیه و »ما«، معاون وزیر 
خارجه چین داشتم. سه کشور درخصوص لزوم 
بازگشت به پایبندی کامل به برجام توافق قوی 
دارند. درحال همکاری با یکدیگر هستیم تا 
همان طور به دور هفتم مذاکرات )وین( نزدیک 

می شویم، با همسو کردن رویکردهای مان به 
این مساله دست یابیم.« پیش از این نیز  برخی 
رسانه ها هدف اعلام نشده آمریکا در مذاکرات 
وین را جلب حمایت روسیه و چین برای تحت 
فشار گذاشتن ایران در صورت شکست مذاکرات 
دانستند. با این حال باید دید روند مذاکرات 
به کجا خواهد انجامید و اساسا چه نتایجی در 

برخواهند داشت. 
 توافق موقت

چندی پیش بود که در پی جدی شدن احتمال 
شکل گیری توافق میان کشورهای حاضر در 
برجام، لغو تحریم های ایران و بازگشت آمریکا به 
برجام  و اینکه غربی ها از موضع ایران در خصوص 
مذاکرات پیش رو و رسیدن به توافق عملی که 
نتایج آن به طور محسوسی مشخص باشد به 
یک برداشت مشخص رسیدند. طرحی تحت 
عنوان توافق موقت مطرح شد که بر مبنای آن 
در خصوص سایر مسائل داخل توافق برای حل 
و فصل مذاکره شود. در این راستا اخیرا جیک 
سالیوان مشاور امنیت ملی دولت بایدن نیز در 
دیدار با همتای اسرائیلی خود ایده توافق موقت 
با ایران برای خرید زمان بیشتر برای مذاکرات 
هسته ای را مطرح کرده است. در حالی که به 
عقیده بسیاری این ایده فقط یک توافق اولیه 
است و دولت بایدن همچنان اصرار دارد که توافق 
هسته ای سال ۲۰۱۵ به طور کامل احیا شود. 
آنچه که رسانه های غربسی از آن تحت عنوان 
منطق توافق موقت یاد می کنند پیشرفت های 
هسته ای ایران در راستای غنی سازی است. 
البته برخی منابع آمریکایی  نیز مطرح کرده اند 
که اصل ایده توافق موقت این بوده که با توافق 
با ایران در راستای توقف غنی سازی آمریکا و 
متحدانش نیز برخی از سرمایه های مسدود 
شده ایران را آزاد کنند یا معافیت های تحریمی 
برای کالا های بشردوستانه ارائه کنند. این در 
حالی است که ایران درباره لغو تحریم ها بارها 

به لغو همه تحریم ها یا تحریم های موثر تاکید 
داشته است و هر گونه توافقی که نتواند مطالبات 
ایران در خصوص لغو تحریم ها را احصاء کند 
اساسا باطل خواهد بود. این در شرایطی است 
که به رغم  اظهارات آمریکایی ها مبنی بر حفظ 
همه تحریم ها پیش از انجام مذاکرات و توافق 
جدید دولت رئیسی توانسته 3/۵میلیارد دلار از 
دارایی های خود را به کشور برگرداند و عملًا به 
تحریم ها بی محلی کند. با این حال باید دید طرح 
توافق موقت اساسا مورد استقبال طرفین برجام 
به خصوص ایران قرار خواهد گرفت یا اینکه 
مذاکرات در راستای رسیدن به توافق شکل و 

سیاق دیگری به خود خواهد گرفت. 
 واکنش ظریف

جمعه ای که گذشت رابرت مالی نماینده ویژه 
آمریکا در امور در سفری که به منامه بحرین 
می شویم  نزدیک  نقطه ای  به  گفت:  داشت 
که شاید بازگشت به توافق هسته ای ۲۰۱۵، 
منافعی که این توافق در پی دارد را از دست 
بدهد. وی افزود: زمانی فرا خواهد رسید که اگر 
ایران به پیشرفت های فعلی خود ادامه دهد، 
غیرممکن می شود که به توافق هسته ای برجام 
بازگردیم و منافع آن توافق را بار دیگر داشته 
باشیم. این اظهارات اما واکنش وزیر خارجه 
سابق کشورمان را در پی داشت. محمدجواد 
ظریف در صفحه توییترش نوشت:» نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران از فرصت تغییر دولت در 
ایران و »فراموشکاری« تروئیکای اروپا و اتحادیه 
اروپا بهره می جوید تا تاریخ اخیر را بازنویسی 
کند. ایران هیچ گاه از »بازگشت دوجانبه به 

برجام«دست نشست. آمریکا این کار را کرد. 
 برجام تنها راه موثر 

سخنگوی وزارت امورخارجه چین با ابراز 
امیدواری نسبت به همکاری ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی برای حل اختلافات، 
تاکید کرد که برجام تنها راه موثر برای حل و 
فصل موضوع هسته ای ایران است. ژائو لیجیان 
گفت: من گزارش های مربوطه را مشاهده کرده ام. 
ما امیدواریم که ایران و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بتوانند اختلافات مربوط به نظارت و 
راستی آزمایی را از طریق گفت وگو و مشورت بر 
مبنای احترام متقابل به درستی حل و فصل کنند. 
چین همچنین از تمام طرف ها مربوطه می خواهد 
که نقشی سازنده در این زمینه ایفا کنند. وی 
تصریح کرد: تمام طرف ها می بایست تلاش های 
دیپلماتیک را افزایش دهند و اقدامات منسجمی 
را برای از سرگیری آرام مذاکرات )وین( به منظور 
شروع مجدد پایبندی به برجام و دستیابی به 

نتایج مثبت به کار گیرند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: خبر کوتاه بود:» توسط افراد 
ناشناس تابلوی دفتر حجت الاسلام حسن نوروزی نماینده رباط کریم 
و بهارستان به آتش کشیده شد.« و توضیح این خبر هم فقط در این 
جمله خلاصه شد که »وقوع این حادثه از طرف دفتر حجت الاسلام 
حسن نوروزی تایید شده است.« آتش زدن تابلوی دفتر یک نماینده 
موضوعی نیست که بتوان آن را کاملا سهوی و غیرعامدانه توصیف 

کرد؛ آن هم نماینده ای که از طیف جبهه پایداری است. 
 چه طیفی سابقه آتش زدن دارد؟

به طور طبیعی نمی توان طیف یا گروهی را متهم به آتش زدن 
تابلوی دفتر نماینده مجلس کرد اما نکته قابل تامل آنجاست که 
سایت های خبری دلواپسان به جز فارس که خبر آتش سوزی را 
منتشر کرد، به این حادثه نپرداختند و حتی آنانی که با آب و تاب 
فراوان به انتشار اظهارات نوروزی علیه اصلاح طلبان و اعتدالیون 
می پرداختند تا عصر دیروز سعی کردند این خبر را نادیده بگیرند 
که همین موضوع سبب ابهامات و سوالاتی شد که انگشت اتهام را 
به سمت دلواپسان می برد. اگر دلواپسان پیش بینی می کردند که 
آتش زدن تابلوی دفتر نماینده رباط کریم از سوی اصلاح طلبان 
بوده ، بدون شک با تیترها و واژگان غیرمعمول به داستان سرایی 
می پرداختند و مانند برخی مواقع دیگر نام چند اصلاح طلب شناخته 
شده را به عنوان فرمانده اتش زدن دفتر نماینده دلواپس مطرح 
می کردند اما اکنون شاید خودشان بهتر از هر شخص و گروهی 
می دانند در کارنامه اصلاح طلبان پرونده حمله و آتش زدن ثبت 
نشده که این بار بخواهند دست به چنین اقداماتی بزنند. نمی توان 

اصولگرایان دلواپس را هم متهم کرد فقط نباید فراموش کرد که در 
پرونده آنها به وفور سابقه آتش زدن ثبت شده است از آتش زدن 
برجام در مجلس تا آتش زدن خودروی نماینده اصلاح طلب در 

شبستر!
 شوخی نوروزی؟

اظهارات اخیر نوروزی درباره آبان 98 است. او گفته بود:» یکی از 
آنهایی که به مردم شلیک کرد من بودم، ما کُشتیم. حالا چه کسی 
می خواهد ما را محاکمه کند؟! طرف آمده بانک را آتش زده است و 
ما هم او را کُشتیم. چه کسی را می خواهید محاکمه کنید؟« هر چند 
ذکر این مطلب ضروری است که نوروزی در پایان صحبت هایشان 
عنوان کردند که »شوخی کردم« و بعد تماس را قطع می کند اما 
این اظهارات قابل هضم نبود و نباید فراموش کرد نسبت اظهارنظر 
در دنیای سیاست شاید شبیه هوا برای نفس کشیدن باشد یا شاید 
شبیه آب برای ماهی. اظهارنظرها می تواند سیاست ها را شکل 
دهد یا سیاست ها را از مدار خارج کند. اظهارنظرها عمق نگاه یک 
سیاست مدار را نشان می دهد. حال می خواهد شوخی باشد یا 
جدی؛ خنده آور باشد یا گریه دار؛ رسمی باشد یا غیررسمی؛ به نفع 
راوی باشد یا به ضررش. برخی چنین ادعایی را مطرح می کنند که 
دلواپسان با آتش زدن تابلوی دفتر نماینده دلواپس مجلس درصدد 
القای آن هستند که اصلاح طلبان ناراضی از اظهارات اخیر نوروزی 

به دفتر او حمله کرده و تابلویش را به آتش کشیدند.
  شیفته مطرح شدن؟

البته حسن نوروزی هم با اظهاراتش نشان داده که تمایل دارد 

مورد توجه باشد تا شاید فرصتی دیگر مانند انتخابات ریاست 
جمهوری سال 96 که کاندیدا و ردصلاحیت شد فراهم شود اما دیگر 
ردصلاحیت نشود. به عنوان نمونه چندی پیش درباره فوت زندانیان 
در زندان گفته بود:»ممکن است مرگ بسیاری از این افراد در زندان 
به دق کردن آنها از غصه به خاطر کارهایی که انجام داده اند مربوط 
باشد. اینها در زندان به زشتی کار خود فکر کرده و شاید همین منجر 
به خودکشی آنها شده است. بسیاری از این زندانیان کارمند بانک 
بوده و حتی مشکل گرانی و بیکاری نیز نداشتند.« اظهارات حاشیه 
ساز نوروزی به یک یا دو مورد محدود نمی شود به عنوان مثال بار 
دیگر گفته بود:» در هر ۱۰ هزار پرونده خودکشی یک پرونده مانند 
خودکشی سینا قنبری داریم. در این حالت فرد طناب و یا وسیله ای 
را که با آن می خواهد به گردن خود می بندد و سپس کمر را خم 
می کند و به حالت آفتاب مهتاب که به بدن خود می دهد، ضربه به 
فک فرد می خورد و نخاع سریع قطع می شود.« یکی از ویژگی های 
نوروزی اینکه فراموش می کند مانند انتشار فیلم هایی از زندان اوین 
که او معتقد بود »فیلم منتشر شده از اوین کار صهیونیست هاست، 
با توجه به شکست های آمریکا و اسرائیل در افغانستان و اینکه ارتش 
اول جهان در مقابل چریک های پابرهنه و مظلوم افغانستان شکست 
خورده است، اینها خواستند ذهن مردم را به واسطه ایران پرت کنند. 
برایم مقبول نیست وجدانم نمی پذیرد که چنین اتفاقی در زندان ها رخ 
داده باشد. شکنجه هایی که در زندان های آمریکایی و اسرائیل اتفاق 
می افتد انسان ها را آویزان می کنند، شکنجه می دهند، ناخن می کشند 
و زندان هایی مخوفی که در عربستان و افغانستان آمریکایی ها ایجاد 
کردند آنها زندان است...« اما کمی بعد مشخص شد فیلم ها از 
دوربین مداربسته زندان اوین است. البته نوروزی در عرصه سیاست 
خارجی هم اظهاراتی داشته مانند ۱7 فروردین سال جاری که درباره 
هواپیمای اوکراینی گفته بود:» این هواپیما یک هفته قبل از آن در 
اسرائیل بوده و به نظر می رسد که دستکاری شده بوده است.«به هر 

حال نماینده دلواپس مجلس دیروز را در سکوت گذراند.

مرور مواضع نماینده ای که تمایل به دیده شدن دارد 

آتش مظلــوم نمایي در دفتر نماینده
 خبری از سابقه داران آتش زدن ها، در مجلس نیست

 سکوت دلواپسان بخشی از پروژه تخریب است؟

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره 
به سالگرد اعتراضات بنزینی آبان 98، اظهار داشت: حادثه آبان 
98 در حقیقت به چند سطح تقسیم می شود یک سطح، سطح 
اعتراض مردم به یک اقدام بود که باید اعتراضات مردم مورد توجه 
قرار گرفته شود زیرا نظر مردم محترم هستند اما باید اعتراضات 
از روش های درست و مسالمت آمیز صورت گیرد که تبعات منفی 
برای کشور نداشته باشد. مجتبی ذوالنوری ادامه داد: اگر قرار 
است یک موضوعی اقتصادی تبدیل شود به یک بحران امنیتی 
این مورد دیگر اعتراض مدنی نخواهد بود؛ یعنی مردم شاید به یک 
موضوعی اعتراضی داشته باشند که می توانند با راه های مختلف 
اعتراضات خود را به گوش مسئولان برسانند که این مورد قابل 
قبول است اما اگر تبدیل شد به بحران امنیتی آن زمان دیگر قابل 
قبول نیست. سطح دوم اقدامی بود که جریان های ضد انقلاب 
و دشمنان ایران انجام دادند و آن مورد نیز تحریک احساسات 

مردم بود که خوشبختانه ضد انقلاب در این مورد نیز ناکام ماند.

رئیس کمیسیون قضایی و نماینده مردم بم در مجلس، گفت: 
سید ابراهیم رییسی دولت را در شرایط سختی به دست گرفت، 
اما دولت تمام توان خود را به کار گرفت و اکنون از لحاظ بودجه ای، 
سیاسی و بین المللی روند امیدوار کننده ای را شاهد هستیم. 
سیر روند فعالیت های دولت خیلی امیدوار کننده است. موسی 
غضنفرآبادی مطرح کرد: طبق سیاست دولت سیزدهم، رشد 
توسعه اقتصادی خود را نباید به خارج گره بزنیم، فعالیت های 
درونی کشور ظرفیت های بالایی دارد، باید این ظرفیت ها را 
تقویت کنیم؛ می بایست سرمایه گذاران خودمان را تقویت کنیم 
و تسهیلات در اختیار آنها قرار بدهیم. اگر اشتغال و تولید را رونق 
بدهیم خیلی از مشکلات حل می شود. وعده ها و شعارهای دولت 
قابل تحقق است. او گفت: مجلس به دولت بدبین نیست. مجلس 
با برخی از تذکرات دولت را کمک می کند، بنای ما تعامل با دولت 
است. برخی از نمایندگان مجلس نگاه سیاسی به دولت دارند و 
می خواهند دولت را تضعیف کنند که تعدادشان هم اندک است. 

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه به راه اندازی 
سامانه سجام از سوی معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه اشاره کرد و گفت: تا امروز ۱۴۰ هزار دیده بان پیشگیری 
در این سامانه مشارکت کرده اند. علی اصغر جهانگیر با بیان اینکه 
پیشگیری یک امر اجتماعی است که منحصر به هیچ نهادی نیست، 
گفت: اگر همه ارکان کشور به این موضوع ورود نکنند، نمی توان 
انتظار موفقیت آن را داشت. معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه قضائیه خواستار همکاری متقابل و تنگاتنگ کمیسیون 
اصل 9۰ مجلس با معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضائیه شد. جهانگیر گفت: این گزارش ها در فرآیند رسیدگی های 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه به آسیب ها 
و مشکلات مردم در حوزه های تقنینی و اجرایی بسیار موثر است. 
وی گفت: امیدواریم شرایطی فراهم شود که به خود طرح ها و لوایح 
قبل از مطرح شدن در مجلس دسترسی پیدا کنیم تا پیشنهادات 

لازم را در خصوص موارد پیشگیرانه این طرح ها و لوایح ارائه دهیم.

 

 برخی نمایندگان
 درصدد تضعیف دولتند 

 پیشگیری منحصر
 به هیچ نهادی نیست

  اعتراضات مردم مورد 
توجه قرارگیرد

  »آرمان ملی« تحولات پیرامون برجام در آستانه مذاکرات را بررسی می کند

واكنش ايران به طرح 
توافق موقت آمريكا 

    محمدجواد ظریف: ایران هیچگاه از بازگشت دوجانبه به برجام دست نشست


